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25 Anys d'Ajuntaments Democràtics amb la Felib
Les Balears varen tenir un paper destacat a la gran festa de la democràcia municipal celebrada a Vitòria

Des del passat 8 de novembre,
amb la presència de Ses Majestats
els Reis d'Espanya en la jornada
inaugural, fins a la clausura realit-
zada el 25 de novembre, les Balears
varen ser una de les comunitats
protagonistes en el certamen "Toda
una Vida", organitzat per la Fede-
ració Espanyola de Municipis i
Províncies. 

L'expedició de la Felib, encapça-
lada per la vicepresidenta, Àngela
Caules, la secretària general,
Joana Alomar, i representants dels
ajuntaments i de diferents ens de
les Balears no va voler perdre's tan
magne esdeveniment. 

Història d'una evolució. Aquest
certamen ha suposat una mostra
dels assoliments aconseguits pels
governs locals, els principals
agents de millora de l'entorn actual
de convivència, que són el motor de
la transformació social d'Espanya i
la clau per desenvolupar la nova
societat democràtica del diàleg i la
participació. L'exposició "Toda una
vida" va obrir del dia 9 al 25 de
novembre amb un registre de més
de 40.000 persones, les quals varen
poder visitar les diferents exposi-
cions que es varen fer a la carpa de
la Plaza de España de Vitòria i el
Palacio de Montehermoso (antic
dipòsit d'aigües): "25 Años de
Espacio Público", "25 Años de
Solidaridad", "Juntos hacia el
Futuro" i la Muestra de Pintura. 

Les Balears varen inaugurar les

ponències. El Palacio de Villasuso

va ser testimoni del primer Fòrum
de les Ciutats 25+25, amb la pre-
sència de la representació balear.
El tema fou els espais públics a la
ciutat, entenent aquets com els
enclavaments de convivència ciuta-
dana que faciliten la integració i la
sociabilitat dels seus veïns, al cos-
tat de la relació directa que els
espais públics tenen a l'hora de
definir la naturalesa i l'essència de
les ciutats. 

En la ponència, presidida per la
vicepresidenta de la Felib, Ángela
Caules, hi varen intervenir el con-
seller d'Interior del Govern balear,
José María Rodríguez; la batlessa
de Palma, Catalina Cirer, i el pre-
sident de Repsol YPF, el quals
varen completar la visió oferida pel
ministre Sevilla. La perspectiva
internacional va ser abordada pel
president municipal d'Irapuato
(Guanajuato, Mèxic), Luis Vargas
Gutiérrez. 

A partir de les 17 hores, el tinent
de batle de Calvià, Alberto León,
així com els representants de
Bilbao, Barcelona, La Corunya i
Borja, presentaren les bones pràc-
tiques en aquesta matèria i explica-
ren les seves Agendes 21: Bilbao
Ria 2000, el projecte 22@bcn, el pla
Hèrcules i el Pla de desenvolupa-
ment integral, respectivament. 

En el cas de les Balears, el tinent
de batle de Calvià, Alberto León, va
parlar sobre l'Agenda 21 de Calvià.
En la seva ponència comentà que 
el 1994 l'Ajuntament de Calvià va

aprovar una nova estratègia amb 
la qual reorientar el desenvolupa-
ment turístic i local en termes de
sostenibilitat. Aquesta nova estra-
tègia, Calvià Agenda Local 21, pre-
tén arribar a l'equilibri territorial,
social i econòmic del municipi.

Per assolir aquest objectiu gene-
ral, es varen definir els objectius
específics següents: 

a) Evitar l'ocupació de nous
espais i cercar alternatives emmar-
cades en el desenvolupament sos-
tenible.

Muntatge visual en el qual es poden observar a diferents personalitats de la vida pública espanyola. Diferents imatges de l'expedició de la Felib a la capital alabesa.

La vicepresidenta de la Felib, Àngela Caules i la Secretaria General, Joana Alomar, a Vitoria.

b) Definir un model de desenvo-
lupament urbanístic que potenciï
els valors ecològics i ambientals.

c) Reforçar les actuacions que es
realitzaven en matèria de reciclatge
de residus.

d) Aconseguir el consens entre
els agents socials i les administra-
cions per dur a terme el projecte.

e) Cercar vies de creació d'ocu-
pació en l'àmbit de les activitats
econòmiques que aposten pel des-
envolupament sostenible

f) Fomentar la implicació dels
joves en la conservació de l'entorn.
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El passat 10 de desembre de
2004 va ser un dia important
per a la Felib, ja que en aquesta
nova etapa es pretén ser present
en els diferents ajuntaments de
les Balears a través de les 
activitats que desenvolupa la
Federació. 

L'Ajuntament de Santa Eugè-
nia va oferir a través del seu
batle i membre de la Federació,
Mateu Crespí, la sala de plens
de l'Ajuntament perquè s'hi
pogués celebrar el darrer Con-
sell Executiu del 2004. 

Petició de col·laboració de la

Felib en la reforma de l'Estatut

d'autonomia

Aquest va ser un dels temes
importants que es varen tractar
al llarg de la reunió arran de la
petició feta per part del Govern
balear a través de la consellera
de Relacions Institucionals,
Rosa Estaràs, a la Felib perquè
emeti un dictamen o bé un
document base per tal que
aquest sigui tingut en compte
en el projecte que es du a
terme sobre la reforma de
l'Estatut d'autonomia de les 

Illes Balears. En aquest sentit,
els membres del Consell
Executiu varen acordar crear
una comissió formada per
representants dels ajunta-
ments adscrits a la Felib amb
la finalitat d'elaborar dit docu-
ment base.

Es va acordar que les prime-
res reunions es duguessin a
terme durant les primeres set-
manes del mes de gener del
2005. 

Jornades sobre Planificació

Estratègica de la Policia

D'altra banda, es va comen-
tar que un total de quinze ajun-
taments adscrits a la Federació
volien participar en les Jorna-
des sobre Planificació Estratè-
gica de la Policia. El total de
persones interessades a assis-
tir a les jornades ascendeixen 
a unes trenta, repartides entre
els municipis d'Alaior, Alcúdia,
Bunyola, Capdepera, Ciutadella,
Eivissa, es Migjorn, Manacor,
Petra, Pollença, Sant Joan de
Labritja, Sant Llorenç, ses Sa-
lines, Sóller i Vilafranca.

Després de la reunió del Con-
sell Executiu, el president 
del Consell Econòmic i Social
(CES), Francesc Obrador Mora-
tinos, va presentar la Memòria
del 2003. Aquesta Memòria del
CES és la tercera que realitza el
Consell Econòmic i Social. Amb
la perspectiva que dóna el fet
de disposar de tres edicions,
aquest estudi ajudarà a les ins-
titucions públiques en la tasca
de govern o en la recerca d'una
expressió encertada de la volun-
tat popular a través de les lleis. 

Durant la presentació, Fran-
cesc Obrador Moratinos desta-
cà que el 2003 ha estat un any
en què el conjunt de la societat
balear demanà un aclariment
del seu futur econòmic i social. 

D'aquesta manera, Obrador
indicà als representants del
Consell Executiu presents que:
"Aquesta Memòria vol fer de
l'estudi rigorós, la reflexió i el
consens una base imprescindi-
ble per poder trobar un camí 
i un futur per a tots."

JMembres del Consell Executiu a l'entrada de l'Ajuntament de Santa Eugènia.

Francesc Obrador Moratinos presenta la Memòria del 2003 del CES. 

Santa Eugènia acull el darrer Consell
Executiu del 2004

Memòria del 2003 del CES



La sala d'actes de la Felib, plena per a la Jornada sobre la Política de Cohesió a la Unió Europea

Èxit de quòrum a la Jornada sobre 
la Política de Cohesió de la UE

La sala d'actes de la Felib 
va presentar un aspecte magnífic 

Èxit d'acceptació dels cursos 
del Pla de formació contínua 2004

L'interès sobre el present europeu
es va veure reflectit no tan sols en la
qualitat de les ponències exposades
en la Jornada sobre la Política de
Cohesió de la Unió Europea, organit-
zada pel Centre Balears Europa i la
Felib, sinó també en la magnífica res-
posta dels assistents que varen
omplir la sala d'actes de la Federació. 

Les Balears, una regió altament 

participativa

Després que el president de la
Felib, Carlos Delgado, presentàs
aquesta jornada, es va donar pas a les
intervencions dels diferents ponents.
El primer que va parlar va ser Miquel
Vilà i Granyó, de la Direcció General de
Política Regional i de Cohesió de la
Comissió Europea. La seva ponència,
titulada "Política actual de cohesió a
les Illes Balears, situació 2000/06", va
tractar sobre la importància inicial
que té l'aparició de la programació
plurianual, que actualment s'ha des-
envolupat en tres períodes compresos
entre els anys 1989/93, 1994/2000, 
i l'actual, que inclou del 2000 al 2006,
i recalcà que avui en dia la majoria de
programes europeus són plurianuals. 

Posteriorment, va exposar les set
àrees de despesa que hi ha en el perí-
ode actual (2000/2006) i les va dividir
en set nivells. També va indicar que en
les ajudes estructurals es marca l'ob-
jectiu de cercar les fonts de finança-
ment d'aquests programes europeus. 

Hi ha dues àrees de contribució:
d'una banda, un impost proporcional a
la riquesa de l'Estat (és gairebé el
50% del pressupost), i de l'altra, els
fons estructurals (que suposen un
altre 10%). D'aquesta manera, en les
iniciatives nacionals es produeix la
concentració i la distribució de recur-
sos en les intervencions, així com la
programació i la realització de les
intervencions en cada Estat. 

D'altra banda, Miquel Vilà, pel que
fa a la distribució de recursos finan-
cers per a cada iniciativa comunitària
i per a cada iniciativa d'Estat, va preci-
sar, quant al capítol referent a la dis-
tribució dels recursos financers per 
a les nacionals, que aquestes neixen
de la comunicació de la Comissió, 
i considerà que hi ha determinades
àrees de despesa a les quals la Unió

Europea no dóna importància i que
ells sí que ho fan. Va ressaltar l'apar-
tat referent als fons de cohesió, i va
recordar que varen néixer durant el
període 1994/99 i que avui en dia con-
tinuen en tres sectors: infraestructura
del medi ambient, infraestructrua del
transport i infraestructura de l'assis-
tència tècnica.

A continuació, la ponència "Interreg
III" de Marian Uriarte, de la Direcció
General del Fons Comunitari del
Ministeri d'Economia i Hisenda, va
consistir en un repàs de les principals
possibilitats d'ajuda que ofereix la
Unió Europea a través dels programes
Interreg i MEDOC (Mediterrani Occi-
dental).

Quant a les Balears, es va destacar
en gran manera el seu alt esperit de
participació i d'activitat. D'aquesta
forma, va recordar que en el pla del
MEDOC hi ha participat en dues con-
vocatòries. En resum, les Balears
varen prendre part en un total de 40
projectes dins el programa Interreg I.
La conclusió final és que la coopera-
ció transeuropea té un potencial de
futur que ha de continuar desenvolu-
pant-se. 

Després, va prendre la paraula
Jaume Gelabert, cap de Departament
de la Direcció General d'Economia, 
en substitució de Maria Marquès,
directora general d'Economia de la
Conselleria d'Economia, Hisenda i
Innovació del Govern balear, absent
per motius de salut. Sobre la ponència
presentada per Jaume Gelabert refe-
rent a la política de cohesió i les seves
perspectives amb vista al període
2007/2013, Marquès va fer especial
incidència en la problemàtica que es
plantejarà en el moment que s'enge-
gui la distribució de les quantitats
econòmiques en concepte d'ajudes en
l'àmbit europeu dels 25, sota els cri-
teris d'adjudicació d'ajudes de finan-
çament. També va fer referència a
l'estat actual de les negociacions per
avantatge que té la nova operació és
que serà amb programes operatius
del 2007 al 2013, la qual cosa implica-
rà un important exercici d'aclariment,
encara que ja es va intentar en un pro-
grama anterior que finalment no va
funcionar.  

Al llarg del 2004, la Felib ha realit-
zat un total de 15 accions formatives
impartides en 36 edicions en l'arxi-
pèlag balear. En línies generals,
l'acceptació ha estat excel·lent per
part de l'alumnat present, que ha
elogiat la qualitat del professorat
així com dels seus ensenyaments, i
que ha destacat l'alt grau d'utilitat
de les matèries impartides. I és que
l'objectiu de la Felib a través del Pla
de formació contínua és aconseguir
una administració basada en la
qualitat i els resultats a través de la
millora de l'avaluació global de les
persones que formen l'univers de
l'Administració local. 

Una de les dades que cal tenir en
compte a l'hora de valorar l'accep-
tació i l'èxit que ha tingut el Pla de
formació contínua 2004 és el gran
esforç per part de la Felib a l'hora
de poder cobrir les tres accions for-
matives duites a terme a Formen-
tera. A més, la Felib ha aconseguit
cobrir amb èxit, al 100%, totes les
accions que en el seu moment va
programar amb els membres de la
Mesa Paritària. D'aquesta forma,
en els dos gràfics que a continuació
adjuntam es poden observar les
accions formatives desenvolupades
a les Balears durant el 2004. 

DESCRIPCIÓ DE LES ACCIONS FORMATIVES PER ILLES

Codi Títol del curs Hores Particip.

MALLORCA

MA-01 Redacció i tramitació d’informes adm. Publicacions en el BOIB 30 31
MA-02 Formació en atenció al ciutadà 20 27
MA-03 Tècniques de gestió d’arxius administratius 20 27
MA-05 Intervenció policial. Entrades a domicili 20 25
MA-07 Actualització en matèria de legislació d’Estrangeria per a policies locals 20 28
MA-10 Incendis d’interior. Tècniques d’extinció: Flashover 20 22
MA-11 Tècniques per combatre l’estrès 20 20
MA-12 Responsabilitat patrimonial de les administracions públiques 30 32
MA-13 Formació en ergonomia 20 21
MA-14 Com organitzar actes protocol·laris 20 30
MA-15 Gestió de qualitat: serveis socials comunitaris 20 16
MA-16 Photoshop 20 14
MA-16.1 Photoshop 20 10

MENORCA

ME-01 Redacció i tramitació d’informes adm. Publicacions en el BOIB 30 14
ME-02 Formació en atenció al ciutadà 20 13
ME-03 Tècniques de gestió d’arxius administratius 20 16
ME-06 Intervenció policial. Entrades a domicili 20 28
ME-08 Atenció geriàtrica 30 10
ME-10 Incendis d’interior. Tècniques d’extinció: Flashover 20 16
ME-11 Tècniques per combatre l’estrès 20 15
ME-12 Responsabilitat patrimonial de les administracions públiques 30 15
ME-13 Formació en ergonomia 20 18
ME-14 Com organitzar actes protocol·laris 20 10

EIVISSA

EI-01 Redacció i tramitació d’informes adm. Publicacions en el BOIB 30 29
EI-02 Formació en atenció al ciutadà 20 13
EI-03 Tècniques de gestió d’arxius administratius 20 28
EI-06 Intervenció policial. Entrades a domicili 20 24
EI-09 Protocol d’actuació policial en matèria de dones i menors 20 21
EI-10 Incendis d’interior. Tècniques d’extinció: Flashover 20 19
EI-11 Tècniques per combatre l’estrès 20 20
EI-12 Responsabilitat patrimonial de les Adm. Públiques 30 19
EI-13 Formació en ergonomia 20 14
EI-14 Com organitzar actes protocol·laris 20 14

FORMENTERA

FO-02 Formació en atenció al ciutadà 20 16
FO-04 Optimització dels equips de treball 20 16
FO-13 Formació en ergonomia 20 9

TOTAL 790 700



Questionaris als membres de la Felib
2003-2007
AJUNTAMENT DE SES SALINES

Nombre d'habitants: 4.116 (informació: INE 2003)
Situació geogràfica: El municipi de ses Salines deu el seu nom a les mil·lenàries sàlines de sal marina.
Aquest municipi de la zona del migjorn de Mallorca, un dels que gaudeix de més protecció territorial, té una
situació privilegiada pel fet d'estar situat davant el Parc Nacional de Cabrera, del qual tan sols el separen
unes set milles. La zona costanera està envoltada d'un gran nombre d'illots, que, com a vigies, resguarden
del mal temps les extenses platges verges d'arena blanca i fina (ses Roquetes, es Carbó, es Dolç, es Port,
cala Galiota, es Estanys i es Trenc) que banyen el seu litoral.
Web: www.ajsessalines.net 
Telèfons de contacte: 971 649 117 / 971 649 454 (fax)

- Què pensau de la tasca que du a terme 

la FELIB en aquesta nova etapa?

- Abans d'exercir el meu càrrec no coneixia la
tasca que duia a terme la FELIB, però és molt
interessant poder comptar amb una institució
en la qual es poden debatre els problemes dels
ajuntaments.
- Quin resum ens podeu fer dels primers

mesos d'aquesta legislatura al capdavant 

de l'Ajuntament?

- Teníem falta d'infraestructures municipals
importants, ja que el Pacte de Progrés no hi 
va col·laborar gaire. Així que la millora que 
s'ha produït amb el govern actual és notable.
Quant als acords als quals hem arribat, hi ha 

la remodelació de les escoles públiques i de 
la depuradora de la Colònia de Sant Jordi. 
A més, estam a punt de dur a terme un 
projecte de neteja i condicionament de l'antic
abocador del municipi situat als afores de ses
Salines, on hi ha milers de tones de residus.
Quan estigui acabat, serà una zona de pícnic 
i acampada, Colònia de Sant Jordi, així com
altres petits projectes en fase d'execució.
- Quins temes voldríeu que es tractassin a la

Federació?

- Temes comuns de la problemàtica dels 
municipis, com ara carreteres, medi ambient,
urbanisme, joventut i educació.col·laboració
amb els ajuntaments.

Sebastià Vidal Bonet  - batle de ses Salines
Sebastià Vidal Bonet va néixer a ses Salines el 18 de juny de 1966, té 38 anys. És funcionari de correus i la seva experiència 
política es remunta al període 1995-1999, en què es va presentar com a número 7 en la candidatura del PP i en què el seu partit
obtingué cinc regidors. Ha estat president de la Junta Local del PP de ses Salines i la Colònia de Sant Jordi durant el període 
comprès entre 1996 i 2000. En la legislatura 1999-2003, va ser regidor d'Educació i Cultura gràcies al govern format per UM i PP
en obtenir en les eleccions municipals quatre regidors cadascun. Des del 2003, és batle de ses Salines perquè la seva 
candidatura repetí quatre regidors i comptà amb els vots d'UM.

AJUNTAMENT DES MERCADAL
Nombre d'habitants: 3.654 (informació: INE 2003) 
Situació geogràfica: El poble des Mercadal està situat al centre de l'illa en el punt on es creuen els 
principals camins que van de llevant a ponent i de tramuntana a migjorn, i al peu del Toro (358 m), el cim
més elevat de Menorca, que és on hi ha el santuari de la Mare de Déu del Toro, patrona de l'illa, centre
espiritual dels menorquins. Envoltat de finques rurals, el poble des Mercadal durant segles va tenir la seva
principal font de recursos en l'agricultura i la ramaderia.  
Web: www.aj-esmercadal.org
Telèfons de contacte: 971 375 002 / 971 375 576 (fax)

- Quin resum ens podeu fer dels primers

mesos d'aquesta legislatura al capdavant 

de l'Ajuntament?

-  Hem duit a terme una gestió molt intensa, 
i hem acabat projectes que s'havien iniciat 
en la legislatura anterior.

- Quins temes voldríeu que es tractassin 

a la Federació?

- La capitalitat. La realitat que es genera pel
fet de donar servei als ciutadans de fora del
municipi, dels cinturons metropolitans, que
diàriament usen els serveis que són finançats
únicament i exclusivament pels residents del
municipi.

Ramón Orfila Pons  - batle des Mercadal
Ramon Orfila Pons va néixer as Mercadal fa 55 anys. Quant a la seva experiència política, cal dir que
fa dues legislatures que és al capdavant de l'Ajuntament des Mercadal formant part de la formació
política Acord pes Mercadal i Fornells. Activitat laboral al marge de la política és la de comercial.


